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Doctora Connell, amics i amigues, membres de la comunitat universitària, 
membres del Claustre de doctors, autoritats acadèmiques, consellera,
Si busquéssim un denominador comú en la tasca docent i investigadora duta 
a terme per la professora Connell aquest seria, probablement, el compromís. 

El compromís per la justícia social. Un compromís fet majoritàriament des de la seva 
trajectòria acadèmica però que ha desbordat els murs de les aules i dels despatxos 
a través de la seva pròpia trajectòria vital i de la de les persones que han begut de 
les seves aportacions. De ben segur, la institució que avui represento, la Universitat 
Pompeu Fabra, s’ha enriquit també del corpus intel·lectual i cultural generat per la 
professora Connell. I els àmbits en els quals les seves idees han permeat fins a convertir-
se en accions segurament són molts. Però avui em centraré sobretot en dos. 
 
En primer lloc, en l’àmbit de les desigualtats socials i, més específicament, en aquelles 
fonamentades en el gènere. L’any 2008 va veure la llum el primer pla de la Unitat 
d’Igualtat de la nostra universitat, una unitat que treballa per la igualtat efectiva de 
dones i homes i per la diversitat sexual i l’expressió i la identitat de gènere. Ho fa a 
través de tres eixos bàsics de treball: l’elaboració de programes de polítiques d’igualtat 
de gènere i de les accions específiques per materialitzar-los; l’atenció a les consultes i a 
les denúncies en matèria de violència masclista i de LGBTIfòbia; i la sensibilització i 
la formació de la nostra comunitat universitària en aquest àmbit. D’ençà d’aquell pla 
han passat quinze anys i s’han fet tota mena d’actuacions, que van des de les accions 
formatives fins a la revisió dels plans curriculars amb perspectiva de gènere. Tanmateix, 
resta molta feina per fer i moltes mirades i resistències que superar i transformar, 
però precisament gràcies a aportacions científiques i discursives de persones com la 
professora Connell sabem que és possible sacsejar estructures mentals i institucionals 
tan sòlides com les patriarcals —i també les universitàries— per assolir un món més 
igualitari.
 
Un segon àmbit que ha centrat la feina de la doctora Connell és el de l’educació 
i, molt especialment, el de l’educació pública. A la Universitat Pompeu Fabra som 
molt conscients que la nostra és una institució educativa pública i, per això, volem 
transformar i valorar la tasca docent per aconseguir una formació superior de qualitat 
per a tothom. L’aposta per un model docent propi, a través de programes marc com 
EDvolució, ha estat un dels segells de la UPF i és una aposta per repensar críticament i 
constructivament la pròpia tasca d’ensenyament, de manera que ella mateixa esdevingui 
un àmbit de recerca i de transformació. El nostre objectiu és assolir una docència de 
qualitat i actualitzada que posi els estudiants en el centre dels processos d’aprenentatge 
i potenciï la seva participació. Com és sabut, les recerques de la professora Connell 
sobre el paper de les institucions educatives en la construcció dels mandats de gènere 
i de classe han servit per prendre encara més consciència del paper de l’educació en el 
modelatge de les persones i de les estructures socials. I aquesta consciència del poder 
modelador i transformador de l’educació ha format part de l’ADN de la UPF des del 
principi. Sempre hem buscat transformar i singularitzar en el fons i en la forma la 
nostra missió educativa.
 



La professora Raewyn Connell és la vintena personalitat que la UPF investeix com 
a doctora honoris causa, la màxima distinció que la Universitat concedeix a una 
persona en reconeixement de la seva formació científica, universitària o per uns valors 
que s’identifiquin amb la institució. La professora Connell reuneix els tres supòsits i 
encarna una mirada envers la igualtat social i l’educació que des de la nostra universitat 
compartim i, cada dia, mirem de posar en acció.
 
Unes darreres paraules. Estem en temps difícils. L’agenda conservadora té el focus 
posat en aquelles persones i lluites transformadores que assenyalen i denuncien les 
arrels de les desigualtats. En aquest context, que una institució educativa universitària 
pública i de prestigi com la nostra investeixi doctora honoris causa Raewyn Connell —
acadèmica, activista, dona transgènere— no només enriqueix de valors i coneixements 
el nostre Claustre, sinó que esdevé també una acció contundent de compromís d’una 
institució pública, la nostra, amb la igualtat i la justícia socials. No és, per tant, una 
acció innocent. És una acció que ens posiciona i que, des del simbolisme d’un acte 
com el d’avui, pretén acompanyar totes aquelles persones i aquells col·lectius que 
lluiten cada dia per assolir un món millor per a tothom i donar-los suport. Gràcies, 
doncs, doctora Connell per enriquir amb el seu saber la nostra comunitat universitària 
i per contribuir a fer de la Universitat Pompeu Fabra una institució cada dia més 
compromesa.
 
Moltes gràcies
 
A continuació escoltarem la interpretació del Gaudeamus Igitur, que serà interpretat 
pel Quartet Pètal.
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